
ریل گذاری برای سرمایه گذاری خارجی
معاون وزیر اقتصاد خبر از رشد ۷ برابری صدور مجوز 
سرمایه گذاری خارجی در سال ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ داد و گفت: به 
طوری که در دو ماهه نخست امسال نزدیک به ۱۸۰ مجوز 
سرمایه گذاری خارجی صادر شده که رکورد بی سابقه ای در 

صدور مجوز سرمایه گذاری خارجی است. 
ابوالفضل کوده ئی، معاون وزیر اقتصاد و مدیرکل دفتر 
سرمایه گذاری خارجی سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران در گفت وگو با ایلنا در مورد اقدامات 
دولت چهاردهم برای افزایش جذب سرمایه گذاری خارجی، 
از ابزارهای نوین بازاریابی  که  گفت: تلاش ما این است 
بین المللیِ تامین مالی یا همان سیستم دولت الکترونیک 
استفاده کنیم؛ به این معنا که تقاضای سرمایه گذاری را بر 
اساس سیستم دولت الکترونیک، تسهیل و دخالت نیروی 

انسانی را کم کردیم. 
معاون وزیر اقتصاد در مورد اقدام دوم دولت چهاردهم 
برای افزایش جذب سرمایه گذاری خارجی، گفت: اقدام دوم 
ما، تهیه و احصای فرصت های سرمایه گذاری به معنای دقیق 
و بین المللی است که واجد شرایط فنی، مالی، اقتصادی و 

حقوقی باشد. 
کوده ئی ادامه داد: اساس کار جذب سرمایه گذار خارجی 
این است که طرح و پروژه دقیق با شاخصه های دقیق را به او 
ارائه بدهیم. این کار را شروع کرده ایم و در حال حاضر دارای 
فرصت های دقیق در استانداردهای بین المللی هستیم و 
از حضور یا نقش نمایندگی هایمان در کشورهای خارجی، 
سفارتخانه ها، کارشناسان، وابسته های بازرگانی، رویدادهای 
کرده و با  بین المللی و نشست ها و نمایشگاه ها استفاده 
آژانس های تشویق سرمایه گذاری در دنیا تعامل می کنیم. 
همچنین هیات های سرمایه گذاری فرستاده ایم و فرصت های 

سرمایه گذاری و پروژه ها را از این طریق معرفی می کنیم. 
مدیرکل دفتر سرمایه گذاری خارجی سازمان سرمایه گذاری 
و کمک های اقتصادی و فنی ایران در مورد اقدام سوم برای 
جذب سرمایه گذار خارجی، گفت: اقدام دیگر ما که در مرحله 
تکمیل است، بحث اطلس سرمایه گذاری است؛ یعنی برای 
سرمایه گذار خارجی علاوه بر شاخص های فنی، مالی و 
اقتصادی زمینه ای را آماده می کنیم که اطلاعات مکانی پروژه 
از حریم های سرمایه گذاری، رقبا، انرژی، لوله گاز، فرونشست ها، 
میزان بارش و نیروی تحصیل کرده گرفته تا وجود فرودگاه، 
کتورهای مهم و تاثیرگذار  فاصله ریل و بندر را بدانند زیرا اینها فا

برای سرمایه گذاری است. 
کوده ئی افزود: این موارد به علاوه موارد دیگر بسیار راحت 
در سیستم نرم افزاری در مقیاس مناسب در اختیار متقاضیان 

سرمایه گذاری قرار می گیرد و در تصمیم گیری آنها نقش دارد. 
معاون وزیر اقتصاد در مورد اقدام چهارم برای جذب 
کرات رودررو یا B۲B هدفمند  سرمایه خارجی، گفت: مذا
با سرمایه گذاران خارجی در حال انجام است؛ به این معنا 
که فرصت های مختلف و پروژه های سرمایه گذاری را در 
بخش های مختلف اعم از گردشگری، صنعت، پتروشیمی، 
فناوری اطلاعات و... شناسایی می کنیم و یا خودمان برای ارائه 
آنها به کشورهای هدف می رویم یا آنها را دعوت کرده و پروژه ها 
را به زبان دقیق تر و با جزئیات بیشتر به آنها معرفی می کنیم. 
این راهکار بیشتر از سایر روش ها پاسخگوست. هرچند سایر 
روش ها اعم از برگزاری همایش های مختلف نیز تاثیرات خود 
را دارد. این کار یکی از موضوعاتی است که در دستور کار قرار 

گرفته است. 
مجوزهای  صدور  گرفتن  سرعت  به  اشاره  با  کوده ئی 
، گفت: سرعت بخشیدن به  سرمایه گذاری خارجی در کشور
صدور مجوزها را در دستور کار قرار داده ایم و سعی می کنیم 
هیات سرمایه گذاری خارجی که مسئول صدور مجوزهاست 
را هر ماه یا دو بار در ماه تشکیل بدهیم. این کار باعث شده 
که آمار صدور مجوزها در سال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ سرعت بگیرد 
و ۷ برابر میانگین سنوات گذشته باشد؛ به طوری که در دو 
ماهه نخست امسال نزدیک به ۱۸۰ مجوز سرمایه گذاری 
خارجی صادر شده که رکورد بی سابقه ای در صدور مجوز 
سرمایه گذاری خارجی است. وی خاطرنشان کرد: مجوزهای 
صادره، حوزه های متنوعی ازجمله صنعت، پتروشیمی، نفت، 
گردشگری، خدمات، ساختمان، پزشکی، حمل و نقل و... را 
گونی درخواست صدور مجوز  در بر می گیرد. کشورهای گونا
کرده اند و شاهد سرمایه گذاری خوبی هستیم. امیدواریم با 
همکاری وزارتخانه ها و دستگاه  های اجرایی ذی ربط هرچه 
زودتر این پروژه ها به نتیجه بنشیند و شاهد حضور بیش ترین 

سرمایه گذاران خارجی در کشور باشیم. 
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گزارش
 تجهیز چاه های کشاورزی 

به پنل خورشیدی
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت 
جهــاد کشــاورزی گفــت: بــه زودی بخشــی از 
پول گندمکارانی که محصول خود را در قالب 
خرید تضمینی به دولت فروخته اند، پرداخت 

می شود. 
کبــر فتحــی روز چهارشــنبه در همایــش  ا
افزایش بهره وری آب کشاورزی سرمایه گذاری 
کــه در محــل ســازمان  و مشــارکت مــردم 
تحقیقات آموزش ترویج کشــاورزی برگزار شد 
در جمع خبرنــگاران در پاســخ به ایرنــا درباره  
آخریــن وضعیــت خریــد گنــدم از کشــاورزان 
کنون خرید  افزود: از ابتدای فصل برداشت تا
تضمینی گندم از مرز ۲ میلیــون و ۵۰۰ هزارتن 
در استان های جنوبی کشور عبور کرده است. 
وی با بیــان اینکه بزودی گندمکاران بخشــی 
از وجه خود را از محل فــروش گندم به دولت 
دریافت می کنند، اظهار داشت: قرار است پول 
گندمکاران توسط سازمان برنامه بودجه و در 
قالــب اوراق تامین مالی شــود.  فتحــی یادآور 
کنــون از گندمــکاران خریداری  شــد: آنچــه تا
شده، توسط بانک کشــاورزی کارسازی شده 

است. 
کنــون  وی بــا بیــان اینکــه میــزان خریــد تا
نســبت به مدت مشابه ســال گذشته کسری 
چندانی نداشته است، گفت: دولت ۹۰ همت 
اوراق بــرای خریــد گنــدم در نظر گرفتــه که ۶۰ 

همت آن در حال پرداخت است. 
معــاون وزیر جهادکشــاورزی دربــاره نصب 
پنل  هــای خورشــیدی در ســاختمان های 
کنــون  وزارت جهــاد کشــاورزی افــزود: آنچــه ا
در کشور شــاهد آن هســتیم، شــدت ناترازی 
انرژی اســت که باید به رفع ناتــرازی آن کمک 
کنــون ســاختمان  های اداری ایــن  کنیــم؛ ا
وزارتخانــه طبق تکلیــف قانونی بــه پنل های 
خورشــیدی تجهیز شــده اســت تــا بتوانیم از 

انرژی خورشیدی برق خود را تامین کنیم. 
فتحی در پاسخ به پرسش دیگر ایرنا درباره 
اســتفاده فعــالان بخــش کشــاورزی از انــرژی 
خورشیدی نیز گفت: بخش کشاورزی یکی از 
بخش هایی است که باید بتواند حداقل انرژی 
مورد نیاز خود را تامین کند و این برای فعالین 
کشــاورزی یک ضرورت اســت. وی افزود: لازم 
است کشــاورزان ما از انرژی های تجدیدپذیر 
برای تامین برق چاه های کشاورزی و حتی در 
واحدهای تولیدی بهره ببرند و در این زمینه 

سرمایه گذاری کنند. 
کنــون وزارت جهــاد  فتحــی تصریــح کــرد: ا
کشــاورزی بــه دنبــال منابــع مالــی بــرای ارائه 
تسهیلات اســت؛ در همین راســتا توافقی را با 
وزارت نیــرو انجــام داده ایــم تا بــرای چاه  های 
کشاورزی که از محل کمک  های فنی اعتباری 
وزارت نیرو و تســهیلاتی برای کمک های فنی 
اعتباری از منابع داخلی بانک ها هم بتوانیم 
کنون برای  اســتفاده کنیم.  وی اضافه کــرد: ا
نصــب پنل هــای خورشــیدی در راســتای 
تامیــن بــرق چاه هــای کشــاورزی اقداماتــی 
در حــال انجــام اســت. معــاون برنامه ریزی و 
امور اقتصــادی وزارت جهاد کشــاورزی اظهار 
داشت: طبق هدف  گذاری انجام  شده در افق 
۳ ساله تمامی چاه  هایی که امکان بهره  گیری 
از انرژی خورشیدی را دارند به این سیستم  ها 

مجهز خواهند شد. 
   تبعات قطع برق کشاورزی

خبرنگار ایرنا از معاون وزیر جهادکشاورزی 
درباره پیامدهــای قطعی بــرق در واحدهای 
کشــاورزی ســوال کرد که وی در پاســخ گفت: 
یکی از دلایل ایــن برنامه ریزی ناتــرازی انرژی 
و افزایــش مــوارد قطــع برق اســت زیــرا بخش 
کشــاورزی بــا موجــود زنــده ســر و کار دارد و 
نمی توانــد منتظــر زمان  هــای دلخــواه بــرای 
تامین برق بماند. معاون وزیر جهادکشاورزی 
ادامه داد: آبیاری باید در بازه زمانی مشخص 
انجام شــود و قطع برق در این زمان منجر به 
افــت جــدی در تولید محصــولات کشــاورزی 

می شود. 
حساســیت  بــر  کیــد  تا بــا  فتحــی 
رئیس جمهوری نسبت به این موضوع گفت: 
طبــق دســتورات رئیس جمهوری قطــع برق 
واحدهــای تولیــدی بایــد در آخریــن اولویت 
قــرار گیــرد، حتــی در مقایســه بــا قطعــی بــرق 
خانه  هــای روســتایی خــود کشــاورزان نیز به  
درستی خواستار آن هستند که برق منازلشان 
قطــع شــود، امــا بــرق چاه هــا، مرغداری هــا و 
واحدهــای تولیــدی آنهــا قطــع نشــود.  وی 
گفــت: در کوتــاه  مدت تمرکــز ما این اســت که 
واحدهــای تولیــدی کشــاورزی در اولویــت 
آخــر قطع بــرق قــرار بگیرنــد به طــور مثــال در 
برخی استان  ها مانند سیستان و بلوچستان 
در ماه هــای اخیــر خســارات ناشــی از قطعی 
برق به واحدهــای کشــاورزی وارد شــده که از 
طریق تسهیلات و بیمه  های خسارت در حال 

پیگیری برای جبران آنها هستیم. 
معــاون وزیر جهادکشــاورزی خاطر نشــان 
کرد: ما باید بین دو موضوع آبیاری  های تحت 
گــر در زمــان معین  فشــار و زراعت هایــی کــه ا
آبیــاری نشــوند، دچــار خســارت می شــوند 
تفکیک قایل شویم زیرا خسارت آن ها فقط در 
همان لحظه نیست، بلکه در چرخه ای ۲ ساله 
نیز تأثیر می گذارد و این مشکل جدی است. 

وی ادامــه داد: بــه همیــن دلیــل، در کنــار 
برنامــه  ریزی بلنــد مــدت، در کوتاه  مــدت نیز 
توصیه شــده کشــاورزان بــا تهیــه ژنراتورهای 
بــا  مقابلــه  بــرای  لازم  آمادگــی  جایگزیــن 

قطعی  های برق را داشته باشند. 

فروش پیش دریافت ارز مجاز شد
سخنگوی مرکز مبادله ایران با اعلام خبر اضافه شدن سر 
فصل های جدید مجوز فروش به سامانه ارز تجاری گفت: مجوز 

فروش پیش دریافت ارز کالا و خدمات صادراتی صادر شد. 
اصغر بالسینی توضیح داد: پیش دریافت ارز و کالا یا خدمات 
صادراتی که معمولاً تحت عنوان پیش پرداخت صادراتی یا عقد 
قرارداد پیش فروش صادراتی شناخته می شود، به این صورت 
است که صادرکننده پیش از تحویل کالا یا خدمات، تمام یا 
بخشی از مبلغ قرارداد را از خریدار خارجی دریافت می کند. وی 
افزود: سازوکار پیش دریافت ارز معمولاً برای تأمین مالی تولید یا 
تهیه کالا، کاهش ریسک عدم پرداخت خریدار یا جلب اعتماد 
طرفین استفاده می شود. بالسینی اظهار کرد: پیش از این 
باتوجه به اینکه صادراتی هنوز صورت نگرفته و کوتاژ صادراتی 
نیز صادر نشده بود، امکان فروش پیش دریافت ارز وجود 
کنون با تدابیر صورت گرفته، امکان فروش در  نداشت؛ اما هم ا
بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران فراهم شده است. سخنگوی 
مرکز مبادله ایران در ادامه در خصوص مجوز دیگری اعلام کرد: 
مجوز فروش مازاد بر ارزش کوتاژ صادراتی نیز در بازار ارز تجاری 
صادر شد و صادرکنندگان بدون محدودیت می توانند اقدام 
به فروش ارز داشته باشند. بالسینی در پایان گفت: با صدور 
این مجوزها زمینه افزایش عرضه انواع ارز در بازار ارز تجاری و به 
تبع آن معاملات بازرگانی افزایش می یابد که شرایط تخصیص و 

تامین ارز را آسان تر خواهد کرد. 

خبـــــــــــــر

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: همزمان با سفر رئیس جمهور 
و تیم همراه به کشــور عمان که در روزهای اخیر نقش میانجی در 
کرات دو کشور ایران و آمریکا را نیز برعهده داشته است، بار دیگر  مذا
بر بهینه سازی شرایط برای بهره برداری فرصت های بین دو کشور 
کات فراوان، ژئوپلیتیکی، فرهنگی، اقتصادی و...  با توجه به اشترا
کید کرد. هرچند کارشناسان معتقدند، فقدان زیرساخت های  تا
حمل و نقل آبی، هوایی و حمایت نکردن از شرکت های خصوصی 
فعال در این بخش و نبود سیاســت های تشــویقی برای بازرگانان 
بخــش خصوصــی و... از جملــه چالش هایی بــه شــمار می آید که 
کنون دو کشــور نتوانند به دلایل مختلــف از جمله  باعث شــده تا
تحریم ها، ضعف در زیرساخت ها، نبود سیستم های نقل وانتقال 
مالی مستقیم و نبود راه های ارتباطی هوایی و دریایی مستقیم و... 

از آن به شکل مطلوب بهره مند شوند. 
آرزو جمالــی، دبیــر ســابق اتــاق مشــترک ایــران و عمــان و مدیر 
اســتان های اتاق های بازرگانی ایران در این باره به »آرمان ملی«، 
گفت: یــران و عمان به لحــاظ موقعیــت جغرافیایــی در جایگاهی 
استراتژیک در منطقه خاورمیانه قرار دارند و می توانند پل ارتباطی 
مناسبی میان شمال آفریقا، کشــورهای جنوب شرق آسیا و حوزه 
خلیج فارس باشــند. عمان دروازه ای امن، باثبات و مورد اعتماد 
برای صــادرات مجــدد کالاهــای ایرانــی بــه بازارهای منطقــه ای و 
فرامنطقه ای اســت. او اضافه کــرد: به دلیل نبود پرواز مســتقیم و 
خط کشتیرانی منظم میان بنادر ایران و عمان، بازرگانان مجبورند 
مسیرهای غیرمستقیم مانند امارات و شارجه را انتخاب کنند که 
این امر هم زمان بر و هم هزینه زا است و در نتیجه مقرون به صرفه 
کمتری است. او افزود: برای مثال، کالاهای صادراتی باید ابتدا به 
بندری واســط در کشــور دیگری ارســال شــوند و از آنجا مجدداً به 
عمان برســند. این فرایند علاوه بر افزایش زمان، هزینه نهایی کالا 
را بالا برده و در نتیجه صــادرات را غیررقابتی می کند. از این رو لزوم 
ایجاد خطوط منظم دریایی و هوایی میان بنــادر ایرانی و عمانی 
مانند صُحار می تواند عاملی مهم برای فعال ســازی ظرفیت های 

خاموش صادراتی باشد. 

   مشکلات زیرساختی و بانکی
مدیر امور استان های اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: همچنین 
نبود روابط رسمی بانکی میان ایران و عمان با توجه به تحریم های 
بین المللی، از جمله مشکلات توسعه روابط تجاری ایران و عمان 
به شــمار می آید. ما نه تنها روابط مالی مســتقیم با عمــان نداریم، 
بلکــه حتــی سیســتم ارزی جایگزینــی نیــز نتوانســته ایم طراحــی 
کنیم، این مسئله باعث شده است که حتی شرکت هایی که آماده 
صادرات هســتند، در مرحلــه انتقال پول بــا موانع جــدی مواجه 
شوند. او ادامه داد: در حالی که کشورهای دیگر مانند ترکیه، هند 
یا چین مدل هایی بــرای دور زدن تحریم ها ایجــاد کرده اند، ایران 
هنوز نتوانسته یک چارچوب پایدار مالی با عمان تعریف کند. این 
موضوع باعث شده بسیاری از فرصت ها به دلیل نبود مدل تسویه 
مالی از بین بروند. جمالی معتقد است: ایجاد شرکت های مدیریت 
صادرات در اتاق بازرگانی می تواند یکی از راه حل های مؤثر در این 
زمینه باشــد، به گونه ای که این شــرکت ها می توانند هم در حوزه 
برندینگ، بازاریابی و تجاری سازی محصولات ایرانی فعال باشند 
و هم نقش واسطه ای میان تولیدکننده و بازار مقصد ایفا کنند. او 
در این باره افزود: در صورت حمایت موقت دولت از این شرکت ها، 
مثلاً از طریق پرداخت یارانه سوخت حمل ونقل یا ارائه بسته های 
تشویقی، می توان در بازه زمانی شش ماهه شاهد تحرک جدی در 

صادرات به عمان بود. 

   ضعف در برندینگ و بازاریابی
این مقام مسئول در اتاق بازرگانی ایران اضافه کرد: یکی از نکات 
مهم دیگر، ضعف در حوزه برندینگ و بازاریابی در بازار عمان است، 
با وجود آن که محصولات ایرانی کیفیت بالایی دارند و قیمت شان 
رقابتــی اســت، بــه دلیــل نبــود تبلیغــات مناســب، بســته بندی 

اســتاندارد و ســازوکارهای بازاریابــی حرفــه ای، موفقیــت زیــادی 
در بازار عمان کســب نکرده انــد. از ایــن رو اتاق هــای بازرگانی باید 
بسترهای ارتباطی با گروه های تخصصی در بازار عمان ایجاد کنند. 
استفاده از پلتفرم های دیجیتال، همکاری با شرکت های مشاوره 
بازاریابی و حضور مستمر در نمایشگاه های عمانی می تواند مسیر 

تجاری سازی بین دو کشور ایران و عمان را هموارتر کند. 

   گردشگری سلامت
جمالی گردشگری ســلامت را یکی دیگر از ظرفیت های توسعه 
همکاری دو کشور اعلام و بیان کرد: گردشگری میان ایران و عمان 
به ویژه در بخش سلامت و درمانی از جمله فرصت هایی است که 
با توجه به اینکه مردم عمان اعتماد بالایی به نظام درمانی ایران 
دارند و تمایل دارند بــرای خدمات درمانی به ایران ســفر کنند. با 
 ، این حــال، نبود پروازهای مســتقیم، نبود سیســتم ارجــاع بیمار
لان باعث شــده ایــن فرصت نیــز به درســتی بالفعل  و فعالیــت دلا
گر پرواز  نشود و چهره نامطلوبی به این حوزه داده است. او افزود: ا
مستقیمی میان عمان و شــهرهایی مثل مشهد، شــیراز یا کرمان 
برقرار شــود و یک نظام ارجاع رســمی برای انتقال بیماران تعریف 
گردد، گردشگری سلامت می تواند به یکی از منابع درآمدی پایدار 

برای کشور تبدیل شود. 

   بخش خصوصی و دولت
جمالی با اشاره به نبود یک سیستم جامع برای هدایت فرصت ها 
و ارتباط منســجم میان بخش خصوصی و دولت گفت: متأسفانه 
اتاق های بازرگانی، وزارت صمت و دیگــر نهادهای مرتبط هنوز به 
گر یک شرکت  یک هماهنگی اجرایی نرســیده اند. در واقع، حتی ا
خصوصی تصمیم بــه ورود بــه بــازار عمان بگیــرد، با نبود ســاختار 
مشخص برای همکاری و حمایت روبه رو می شود. او پیشنهاد کرد 
که گروه های کاری مشترک با حضور نمایندگان دولت، اتاق بازرگانی 
و شرکت های خصوصی تشکیل شود تا به صورت مستمر به مسائل 
جاری پاســخ داده و برای توسعه روابط، برنامه ریزی کنند. جمالی 
توضیح داد: بســیار مطلوب اســت یک نهاد یا تیم مشــخص برای 
مدیریت تجارت با عمان ایجاد شود تا به شکل شفاف و بلندمدت 
بتوانیم از ظرفیت های موجود به شکل مناسب بهره مند شویم. او 
کید کرد که ایجاد یک ستاد ملی یا کمیته راهبری ویژه برای روابط  تأ

با عمان می توانــد نقــش راهبــری، تســهیل گری و هم افزایی میان 
بخش های مختلف اقتصادی ایران را ایفا کند. 

   سفر دیپلماتیک 
جمالی در پایان با اشــاره به ســفر اخیر مقامات ایرانی به عمان 
گفت: با وجود ظرفیت های عظیم، در ســه سال اخیر اقدام عملی 
قابل توجهی در مسیر توسعه روابط اقتصادی ایران و عمان انجام 
نشــده اســت. امیدواریم بــا افزایــش تعامــلات دیپلماتیک و ســفر 
ســطح بالا، از جمله ســفر رئیس جمهــور و هیأت همراه بــه عمان، 
توجه بیشــتری به رفــع موانع ســاختاری و تســهیل روابــط تجاری 
گــر عقب ماندگی هــا در مســیر حمل ونقــل، نظــام  صــورت گیــرد. ا
بانکــی، برندینــگ، و تســهیل صــادرات جبران شــود، بدون شــک 
روابط اقتصادی ایران و عمان می تواند به سطحی پایدار، سودآور 
و راهبردی برســد. موســی فرهنگ ســفیر ایران درعمان نیز درباره 
دستاوردهای سفر رئیس جمهور به عمان گفت: این سفر در واقع 
پاسخ به سفر ۲ سال پیش »سلطان هیثم بن طارق« پادشاه عمان 
به تهران و در ادامه دیدار شهید رئیسی از مسقط است. فرهنگ در 
ارتباط با اهمیت سفر پزشــکیان به عمان گفت: این سفر از لحاظ 
سیاسی و اقتصادی در مقطع مهمی انجام می شود. در حال حاضر 
کرات ایران و آمریکا نقش آفرینی  عمان به عنوان واسط و میانجی مذا
می کند و این باعث توجه خاص به سیاســت خارجی عمان شــده 
، روابط ۲ کشــور  اســت. در بعــد اقتصــادی نیــز در ســال های اخیــر
جهش خوبی پیدا کرده است. او با بیان اینکه؛ در حال حاضر حدود 
۲۵ هزار ایرانی در عمان زندگی می کنند و صدها شرکت ایرانی در این 
کشور به ثبت رســیده و فعال هســتند، ادامه داد: بر اساس آخرین 
آمار گمرک دو کشور حجم روابط تجاری ایران و عمان از ۲.۵ میلیارد 
دلار گذشته اســت. فرهنگ افزود: در سفر رئیس جمهور به عمان 
حداقل ۱۴ سند همکاری در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی 
و فرهنگی بین مقامات ۲ کشور امضا خواهد شد، یکی از مهم ترین 
اسنادی که در این سفر امضا خواهد شد، سند چارچوب همکاری 
بلندمدت سیاسی بین ایران و عمان است و این سند در واقع افق 
همکاری های دو کشور در سال های آینده را ترسیم می کند. در این 
کنون، قرار است حداقل  سفر بر اساس برنامه ریزی انجام شــده تا
چهار الی پنــج موافقت نامــه مهم همکاری و ۱۰ ســند و یادداشــت 

تفاهم اجرایی بین تهران و مسقط به امضا برسد. 

»آرمان ملی« همزمان با سفر رئیس جمهور به بررسی توسعه روابط اقتصادی ایران و عمان می پردازد

تحول اقتصادی با سفر دیپلماتیک

وزیر راه و شهرســازی راهکارهای تســهیل ســاخت مســکن 
حمایتی و کارگری را تشریح کرد و از پیگیری و تلاش برای انعقاد 

تفاهم نامه با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد. 
فرزانه صادق در نشســت صمیمانه باجمعی از نمایندگان 
کســیون نظارت بر اتاق بازرگانی  مجلس شــورای اســلامی، فرا
صنایع، معــادن و کشــاورزی و ســرمایه گذاران بخش مســکن 
اظهار کــرد: حاضران در جلســه دیروز از نماینــدگان مجلس و 
انبوه سازان حاضر در این جلسه به خاطر اینکه می خواهند به 
این وزارتخانه در امر مسکن، کمک کنند، تشکر و قدردانی کرد 
و گفت: بخشی از مشکلات تامین مسکن حمایتی که وظیفه 

دولت است با کمک انبوه سازان حل وفصل می شود. 
گذاری پشتیبان های خرد در قبال مطالبات انبوه  وی به وا
سازان در صورت مشارکت در ساخت مسکن حمایتی، انطباق 
مسکن کارگران به طرح مســکن حمایتی به واسطه همکاری 
اتاق بازرگانی، ایجاد رونق در ساخت مسکن با اولویت مسکن  
حمایتی و مســکن کارگران و نقش مجلس شــورای اسلامی در 
مســائل قانونی مرتبط با مشــارکت در مســکن حمایتی اشاره 
کرد و گفت: در حال پیگیری و تلاش برای انعقاد تفاهم نامه با 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هستیم. 

وزیــر راه و شهرســازی بــر صنعتــی ســازی بــرای کاهــش 
هزینه های ســاخت و نیــز ایجاد شــهرک های تخصصــی برای 
سایر اقشار جامعه با هدف تامین بخشــی از منابع مالی مورد 

کید کرد.  نیاز ساخت و توسعه مسکن حمایتی تا
محمدرضا رضایــی کوچی - رئیس کمیســیون عمران - نیز 
ســاخت و توســعه مســکن را با توجه ابعــاد گســترده آن مانند 
تامیــن منابــع مالــی و تســهیلات بانکــی، خدمــات روبنایی و 
، تلفــن و مصالح را وظیفه  زیربنایی مانند تامیــن آب، برق، گاز
دولت دانســت، اما اینکــه وزارت راه و شهرســازی پاســخگوی 
همه امور باشــد را ظلم خواند و گفــت: وزارت راه و شهرســازی 

سیاست گذاری بخش مسکن کشور است. 
وی ضمن اعلام حمایت مجلس شــورای اســلامی از وزارت 
راه و شهرســازی در زمینه ساخت و توســعه مسکن با توجه به 
برخورداری از دانش ســاخت مســکن و خودکفایی در مصالح 
کید کرد: مجلس به عملکرد بانک ها و وزارت نیرو  ساختمانی تا
در حوزه مســکن منتقد اســت و انتظار می رود زنجیره توسعه 
مســکن هماهنگ عمل کند. لذا دولت باید در زمینه ساخت 

مسکن به جمع بندی برسد. 
حبیب ا... طاهرخانی - معاون مسکن و ساختمان وزیر راه 

و شهرســازی - چالش های موجود در روش های تامین مالی 
مسکن و ابزارهای اهرمی را تشریح کرد و تنها روش در دسترس 
برای تولید و عرضه مســکن را روش های مبتنی بر بازار عنوان 
کرد و یادآور شد؛ دستورالعمل مشارکت مدنی را اصلاح کردیم و 
تدوین دستورالعمل مشارکت عمومی و خصوصی در مراحل 
نهایی اســت. وی در ادامه گزارشی از عملکرد عمرانی و تامین 
مالی انجام شــده نســبت به ســاخت ۸۴۰ هــزار واحد مســکن 
حمایتی در قالب طرح های اقدام ملی و نهضت ملی مســکن 
طی پنج ســال گذشــته ارائــه کــرد و گفــت: باتوجه بــه ظرفیت 
مالی و درآمدزایی سازمان ملی زمین و مسکن و شرکت عمران 
شهرهای جدید، نیاز است که ۶۰ درصد منابع ظرف دو سال از 

منابع خارج از این دو دستگاه تامین شود. 
همچنین مسائل و دغدغه های موجود در ساخت و توسعه 
مسکن از جمله مشــکلات مردم در آورده، تامین تسهیلات از 
سوی بانک ها، سرعت ســاخت، لزوم واقعی سازی مدل های 
ســاخت مســکن و عملیاتــی شــدن صنعــت شــهرها، الگــوی 
، ایجاد صندوق ملی مصالح اساسی  کتور مشــارکت و پیش فا
ساختمان از سوی نمایندگان مجلس شورای اسلامی و انبوه 

سازان حاضر در این نشست مطرح شد. 

معاون حقوقی ســتاد مرکزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز گفت: 
براســاس تأییــد هیــات تطبیــق مجلــس، مصوبــه رجیســتری 
تلفن های همراه قانونی است و گوشی های واردشده قبل از این 

مصوبه غیرقانونی نیستند. 
اســماعیل علیدادی معاون حقوقی ســتاد مرکزی مبــارزه با 
قاچــاق کالا و ارز در گفت وگو با مهر در رابطه با مصوبات جلســه 
اخیر این ســتاد اظهار کرد: طبق ماده ۳ قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق باید حداقل هر دو ماه یک 
بار جلساتی را با حضور اعضایی که در قانون مشخص شده اند، 

برگزار کند. 
وی پیرامون رجیستری تلفن های همراه و ادعای غیرقانونی 
گر ایــن اقدام  بودن مصوبه مربــوط به این اقــدام، اظهار کــرد: ا

خلاف قانون باشــد، هیات بررســی و تطبیق مصوبــات دولت و 
مجلس که زیر نظر رئیس مجلس شورای اسلامی است، حتماً 
آن را رد می کــرد. معــاون حقوقــی ســتاد مبــارزه بــا قاچــاق کالا و 
کیــد کــرد: طبیعتــاً مصوبه هیــات وزیــران هم مانند ســایر  ارز تأ
مصوبــات در خصوص رجیســتری تلفن هــای همــراه )از جمله 
آیفون(، برای بررسی به مجلس رفته و هیات تطبیق ایرادی به آن 
نگرفته است؛ بنابراین، فرض بر این است که این مصوبه از نظر 
قانونی معتبر است. علیدادی خاطرنشان کرد: علاوه بر این، بر 
اســاس این مصوبه، کالاهایی که قبل از تصویــب هیات وزیران 
و به صورت غیر رجیستر وارد کشور شــدند از لحاظ این مصوبه 
گر قرار بود دولت اجازه بدهد  غیرقانونی تلقی نمی شوند؛ چرا که ا
کالاهایی کــه قبلاً غیرقانونــی وارد شــده اند بعداً قانونی شــوند، 

طبیعتاً هیات تطبیق مصوبه مربوط به آن را رد می کرد. اما چون 
این هیات چنین ایرادی نگرفته، نتیجه این است که مصوبه از 

نظر قانونی ایراد ندارد، معتبر است و اجرا می شود. 
وی در رابطه با مصوبات مهم جلسه اخیر نیز گفت: در زمینه 
کز  ســایر مصوبات، از جملــه شــیوه نامه مربوط بــه انبارهــا و مرا
نگهــداری کالا )موضوع مــاده ۶ مکرر و تبصره ۱۸(، که جلســات 
کارشناسی متعددی با دستگاه های اجرایی و بخش خصوصی 
برگزار شده بود نهایتاً یک شیوه نامه منسجم تنظیم و تصویب 
شــد تا مســئولیت ها و فرآیند ثبت و نگهداری کالاها در سامانه 
انبارها و نحوه صورتجلسه کشف کالا به صورت شفاف مشخص 
باشــد و تکلیف بخش خصوصی، ضابطین، کاشــفین و مراجع 

رسیدگی کننده روشن شود. 

راهکارهای تسهیل ساخت مسکن کارگری

رفع ابهام درباره رجیستری تلفن همراه

 استفاده از پلتفرم های دیجیتال، همکاری با شرکت های مشاوره بازاریابی 

 و حضور مستمر در نمایشگاه های عمانی می تواند مسیر تجاری سازی 

بین دو کشور ایران و عمان را هموارتر کند 


